
  ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2023/14 El Ple 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 28 / de setembre / 2023 

Durada Des de les 19:33 fins a les 20:20 hores 

Lloc Sala de plens 

Presidida per VIRGILIO MORENO SARRIÓ

Secretari GUILLERMO CORRÓ TRUYOL 

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

43142128Q Antoni Cànaves Reynés SÍ

78212994E Antonia Triguero Salamanca NO

X1483059L Alice Weber SÍ

43063537Q Andreu Caballero Romero SÍ

78198711E Andrés Gili Vizcaíno SÍ

41520283Q Antoni Peña Mir SÍ

43124486S Eva Maria Caminero Matarín SÍ

43134626N Francisca Blasco Martín SÍ

41458283R Helena Cayetano Gómez SÍ

78215980H José Egea Roda SÍ

78215761Y Maria Antònia Pons Torrens SÍ

43023812N Maria Francisca Barceló Truyol SÍ
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43056297K María José Fernández Molina SÍ

43141283E María del Carmen Oses Ramos SÍ

78216280L Mauricio Martin Arreza SÍ

43062019Q Miguel Ángel Cortés Ramis SÍ

41587553B Miquel Ferrer Mulet SÍ

43061247A Pedro Mas Bergas SÍ

43037384Z Rosa Maria Tarragó Llobera SÍ

43141376T Sebastià Oriol Díaz SÍ

43077939C Virgilio Moreno Sarrio SÍ

43094976Z Yolanda Pericás Izquierdo SÍ

 

 Una vegada verificada pel secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el president  
obre la sessió i es procedeix a la deliberació sobre els assumptes inclosos  a 
l’ordre del dia

 

A) PART RESOLUTIVA 

 

1. Aprovació de l'Acta de la sessió anterior de data 14 de setembre de 2023

Per part de la Sra. Tarragó es fa constar que en  l’apartat dels assistents es 
relaciona el Sr. Cànaves dues vegades, per la qual cosa cal la seva rectificació.

Les persones assistents acorden aprovar l’Acta de la sessió anterior de data 14 
de setembre de 2023 amb la modificació anterior per unanimitat (20). 

 

2. Proposta de la Batlia per aprovar el compte general de l’exercici 2022

Les persones reunides consideren la Proposta de Batlia següent:

«PROPOSTA DE BATLIA PER A L'APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL 
CORRESPONENT A L'EXERCICI 2022

RESULTANT que la Comissió Especial  de Comptes, en sessió celebrada en 
data  8  de  juny  de  2023,  va  informar  favorablement  el  Compte  General  de 
l'exercici 2022.

RESULTANT que el Compte  general s'ha exposat al públic per un termini de 
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15dies  durant  els  quals  podran  els  interessats  presentar  reclamacions, 
observacions o objeccions mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial de les 
Illes Balears, de data 15 de juny de 2023, i el dit termini finalitzava el dia 6 de 
juliol de 2023.

VIST el certificat negatiu del secretari accidental de data 20 de setembre de 
2023 amb el vistiplau del  batle president en relació amb la no presentació de 
reclamacions,objeccions o observacions a la Compte general.

CONSIDERANT que l'expedient per l'aprovació del Compte general ha seguit la 
tramitació establerta en la legislació vigent. 

VISTA la memòria del Compte general de la corporació per a l’exercici 2022.

VIST l'Informe de control  permanent previ  favorable de formació del  Compte 
general emès per l’interventor municipal en data 6 de juny de 2023 amb codi de 
validació 4ARHTHXF3WS57Y5TDGMX666K3.

Considerant  que  el  Compte  general  corresponent  a  l'exercici  2022  i  els 
documents que el justifiquen, s'han rendit i estan conformes amb els llibres de 
comptabilitat i la resta d'antecedents documentals, de conformitat amb el que 
disposa  l'article  212  Reial  decret  legislatiu  2/2004,  de  5  de  març  pel  qual 
s'aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i les Regles 
50 i 51 de l'Ordre HAP/1781/2013, de 20 de setembre, per la qual s'aprova la 
Instrucció del Model Normal de Comptabilitat Local (ICAL), posant a la vista i 
consultats  tots  els  antecedents  que  s'han  cregut  convenients  per  millorar  a 
l’hora  de  dictaminar  respecte  dels  extrems  a  que  fa  referència  la  legislació 
citada.

Hi ha que ressaltar i tenir en compte que, de conformitat amb el que disposa la 
Regla 49 de la ICAL, l'aprovació del Compte general és un acte essencial per la 
fiscalització d'aquesta pels òrgans de control extern (Sindicatura de Comptes i 
Tribunal de Comptes), que no requereix la conformitat amb les actuacions que 
en elles contenen i no genera responsabilitat per raó d’aquestes.

En virtut de tot això, amb l'Informe previ i favorable de la Comissió Especial de 
Comptes de data 8 de juny de 2023, s'eleva a l'Ajuntament en Ple la següent:

TEXT DISPOSITIU DE LA PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

PRIMER. Aprovar els  comptes i estats que componen el Compte  general de 
l’Ajuntament  d’Inca corresponent  a  l'exercici  2022 que consten a  l’expedient 
amb codi de validació 9SYQ6DY379YJCRJYNYAAFLHYZ (Verificable a la url 
https://incaciutat.sedelectronica.es/ ), així com els seus annexos, presentada de 
conformitat a l'Ordre HAP/1781/2013, de 20 de setembre per la que s'aprova la 
Instrucció del Model Normal de Comptabilitat Local.

SEGON. Aprovat el Compte  general es rendeixi al Tribunal de Comptes en la 
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forma i la documentació que estableix la normativa vigent.

El batle president»

El batle diu que aquesta proposta ja es va debatre a la Comissió i demana si hi  
ha intervencions; no es fa cap intervenció.

Se sotmet a votació la Proposta i n'esdevé el següent resultat: onze (11) vots a 
favor del grup municipal Socialista d'Inca i del grup municipal de Més per Inca; i 
nou (9) vots d’abstenció del grup municipal del Partit Popular d’Inca i del grup 
municipal de Vox Inca.

Atès el resultat de la votació, es declara aprovada la Proposta.

 

3.  Dictamen  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Bon  Govern  per 
aprovar  inicialment  la  modificació  de  l’Ordenança  general  de  gestió, 
recaptació i inspecció de tributs, i altres ingressos de dret públic

Les persones reunides consideren el següent Dictamen:

«INFORME-PROPOSTA que emet la tècnica d'Administració general en relació 
amb l'aprovació  inicial  de  la  modificació  de  l**'ORDENANÇA GENERAL DE 
GESTIÓ, RECAPTACIÓ I INSPECCIÓ DELS TRIBUTS I ALTRES INGRESSOS 
DE DRET PÚBLIC** s'elevi a la decisió del Ple de l'Ajuntament.

I. En data 17 d’abril de 2020 el Ple de la corporació va aprovar la modificació de 
l'Ordenança  General  de  gestió,  recaptació  i  inspecció  dels  tributs  i  altres 
ingressos  de  dret  públic  que  va  ser  publicada  en  el  Butlletí  Oficial  de  la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears núm. 105, de data 9 de juny de 2020.

II. En data 19 de juliol de 2023 es va aprovar per la Junta de Govern sotmetre a 
consulta pública la modificació de l’Ordenança general de gestió, recaptació i 
inspecció dels tributs i altres ingressos de dret públic, havent-se publicat a la 
pàgina web en data 20 de juliol de 2023, durant un termini de quinze dies als 
efectes de que els ciutadans i les organitzacions més representatives puguin 
expressar la seva opinió per dur a terme la modificació de l’ordenança general 
de gestió, recaptació i inspecció dels tributs i altres ingressos de dret públic, 
finalitzant el termini d’al·legacions en data 10 d’agost de 2023, sense que dins el 
termini establert s’hagi realitzat cap manifestació.

**III.  **L'Ajuntament d'Inca ha considerat adient realitzar una sèrie de canvis, 
arrel  de  l’adquisició  d’una  nova  eina  informàtica  per  la  gestió  tributària, 
recaptació  i  inspecció,  introduint  en l’Ordenança general  la  regulació  del  pla 
personalitzat  de  pagament  als  efectes  de  facilitar  als  subjectes  passius  el  
compliment de les obligacions amb la Hisenda Municipal i ha modificat i adaptat  
el  articles  relatius  als  ajornaments  o  fraccionaments  de  la  recaptació  dels 
crèdits, distingint la recaptació en voluntària i en executiva.
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IV. ATÈS el que disposa l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de 
les bases de règim local i l'article 102 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears, en relació amb el procediment a 
seguir per a l'aprovació de les ordenances i reglaments municipals.

Per altra banda, conforme al previst a l’article 7.g) de la Llei 12/2006, de 20 de 
setembre, per a la dona, s’haurà de sol·licitar un informe a l’Institut de la Dona, 
als efectes de determina si la present modificació té qualque incidència sobre 
l’impacte de gènere.

V.  ATÈS el que disposen els articles 4.1.a), 22.2.d),  25.2.d) i  47.1 de la Llei 
reguladora de les bases de règim local de 2 d'abril de 1985; i els articles 4, 50.3, 
123.1, 163 i següents del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de  les  corporacions  locals  de  28  de  novembre  de  1986;  la  tècnica 
d'Administració  general,  adscrita  al  Departament  de  Gestió  Tributària  que 
subscriu sotmet el present Informe-Proposta FAVORABLE a la consideració del 
president de la Comissió Informativa d’Economia i Bon Govern perquè, si  és 
procedent, s’elevi la seva aprovació a l'Ajuntament en PLE, òrgan competent 
per resoldre, la següent

PROPOSTA D'ACORD:

TEXT DISPOSITIU DE LA PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

PRIMER. APROVAR  inicialment  la  MODIFICACIÓ  de  l’ORDENANÇA 
GENERAL  DE  GESTIÓ,  RECAPTACIÓ  I  INSPECCIÓ  DELS  TRIBUTS  I 
ALTRES  INGRESSOS  DE  DRET  PÚBLIC,  d’acord  amb  la  proposta  que 
s’adjunta al present informe.

SEGON. SOTMETRE a informació pública pel termini de 30 dies la proposta de 
modificació  de  MODIFICACIÓ  de  l’ORDENANÇA  GENERAL  DE  GESTIÓ, 
RECAPTACIÓ  I  INSPECCIÓ  DELS  TRIBUTS  I  ALTRES  INGRESSOS  DE 
DRET PÚBLIC, mitjançant anunci que es publicarà en el  Butlletí Oficial de les 
Illes Balears i a la pàgina web, durant el qual es podrà examinar l'expedient al 
Departament de Gestió Tributària d'aquest Ajuntament i formular-hi al·legacions. 
En  el  cas  que  no  es  presentà cap  reclamació  o  suggeriment,  s'entendrà 
aprovada definitivament la proposta de modificació de l’Ordenança general.

TERCER. SOL·LICITAR informe a l’Institut  de  la  Dona,  d’acord  amb el  que 
preveu l’article 7.g) de la Llei 12/2006, de 20 de setembre, per a la dona.

Inca, 20 de setembre de 2023

La tècnica d'Administració General

Catalina Pons Bestard
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Vist i conforme

El secretari

Guillem Corró Truyol

Vist  el  present  Informe-proposta,  el  batle  president  l'assumeix  i  l'eleva  a  la 
consideració del Ple de l'Ajuntament per a la seva aprovació inicial.

Inca, 20 de setembre de 2023

El president de la Comissió Informativa

Virgilio Moreno Sarrió»

El  batle diu que el Dictamen ja es va debatre a la  Comissió,  fins i tot que la 
tècnica de Gestió Tributària va explicar aquesta ordenança. Demana si hi ha 
intervencions; no es fa cap intervenció.

Se sotmet a votació el Dictamen, i n'esdevé el següent resultat: onze (11) vots a 
favor del grup municipal Socialista d'Inca i del grup municipal de Més per Inca; i 
nou (9) vots d’abstenció del grup municipal del Partit Popular d’Inca i del grup 
municipal de Vox Inca.

Atès el resultat de la votació, es declara aprovat el Dictamen.

 

4. Dictamen de la Comissió Informativa de Medi Ambient i Model de Ciutat 
per aprovar definitivament el Pla de Gestió de l’Arbrat

Les persones reunides consideren el següent Dictamen:

«Proposta de resolució envers l’aprovació definitiva del Pla de Gestió de 
l’Arbrat del municipi d’Inca (PGA), perquè s’elevi a la decisió del PLE DE 
L’AJUNTAMENT

Vist  l’informe  conjunt  emès  pel  tècnic  de  Medi  Ambient  i  el  cap  de  l’Àrea 
d’Urbanisme que es transcriu a continuació:

Primer. L'arbrat urbà constitueix l'element viu més rellevant a la infraestructura 
verda urbana, conviu a l'espai urbà amb les persones, i les connecta físicament i  
emocionalment amb la natura.

Segon. Segons les directrius que estableixen els estàndards europeus d'arbrat, 
els arbres del municipi  s'han de desenvolupar de manera íntegra, saludable, 
trobar-se en condicions d'aportar beneficis i oferir seguretat als usuaris. 

L'Ajuntament, conscient de la importància que té, va encomanar la redacció d'un 
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pla de gestió de l'arbrat urbà del municipi d'Inca, a un equip extern especialista 
amb aquestes qüestions amb la col·laboració del serveis tècnics de l’Àrea de 
Medi Ambient, Serveis i Urbanisme. 

En el Pla de Gestió de l’Arbrat (PGA) es prenen dades rellevants de l’estat de 
l’arbrat  i  el  seu  entorn.  De  l'anàlisi  de  la  informació  obtinguda es  proposen 
accions encaminades a millorar-les. Així, conegudes les debilitats i les fortaleses 
de l'arbrat del municipi, es proposen accions de conservació encaminades a la 
millora contínua al llarg dels anys.

En  primer  terme  proposa  resoldre  les  qüestions  que  milloren  la  dotació  i 
conservació de l'arbrat existent, ajornant al calendari de prioritats a una darrera 
etapa  la  substitució  d'arbrat  que  genera  interferències  o  no  aporta  serveis 
ecosistèmics. Planteja el manteniment de l'arbrat existent sempre que no suposi 
un risc per a la ciutadania.

És un pla conservador, que centra els seus esforços en el primer quinquenni a 
conservar  la  seva  dotació  i  millorar  la  gestió  del  que  existeix,  millorant  el  
patrimoni a través de noves i millors dotacions.

Un dels objectius principals del PGA es gestionar correctament el risc existent 
de l’arbrat municipal i anticipar-se a possibles situacions de risc per protegir a la 
ciutadania.

Tercer.  Per part de l’Ajuntament, en sessió de Ple de dia 30/03/2023, es va 
aprovar de forma inicial el Pla de Gestió de l’Arbrat i es va sotmetre a informació  
pública per un termini  de 30 dies hàbils,  mitjançant  la seva publicació en el 
Butlletí Oficial de les Illes Balears i a la Seu Electrònica de l’Ajuntament.

Durant aquest termini d’informació pública, no s’han presentat al·legacions ni 
suggeriments.

Quart. Per part del tècnic de Medi Ambient, s’ha emès el següent informe:

“Una vegada revisada l’aprovació inicial del Pla de Gestió de l’Arbrat (PGA) del 
municipi  d’Inca,  s’ha  detectat  un  punt  discordant  amb  l’actual  normativa  de 
sanitat vegetal.

La legislació autonòmica indica:
 
“Decret 65/2019, de 2 d’agost, pel qual es declara d’utilitat pública la lluita contra 
la plaga  Xylella fastidiosa (Wells  et al.) a la  Comunitat autònoma de les Illes 
Balears i s’estableixen les mesures fitosanitàries obligatòries per lluitar contra 
aquesta plaga i prevenir-la

Article 6. Plantació de plantes hostes a les Illes Balears

d) Espècies vegetals ornamentals:
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Es  permeten  noves  replantacions  i  plantacions  de  vegetals  especificats 
ornamentals  excepte  de  Coffea,  Polygala  myrtifolia  L.,  Fraxinus  angustifolia 
Vahl, Acacia saligna (Labill.) H. L. Wendl. i Calicotome spinosa (L.) Link.

En  l'annex IV,  catàleg  d'espècies  recomanades per  a  plantar  del  PGA,  surt 
l’espècie Fraxinus angustifolia com a espècie recomanada.

Vista la normativa actual, queda en suspensió la recomanació de plantació de 
l’espècie Fraxinus angustifolia del Pla de Gestió d’Arbrat del municipi d’Inca fins 
que es modifiqui l’actual legislació i es permeti la seva plantació.

Fer constar que en la mesura possible s’evitarà la plantació d'espècies incloses 
dins l'annex I de la Decisió d'execució (UE) 2015/789, sobre mesures per evitar 
la introducció i propagació dins la Unió de Xylella fastidiosa (Wells  et al.), tal 
com s’especifica en el Decret 65/2019 de 2 d’agost.”

En aquest  sentit,  correspon aprovar  de  forma definitiva el  Pla  de Gestió  de 
l’Arbrat amb les consideracions i adveracions establertes a l’informe transcrit.

Cinquè.  D’acord amb l’article 25.2.b  de la Llei 7/1985, de 2 d’abril,  reguladora 
de les bases del règim local, el municipi exercirà en tot cas com a competències 
pròpies, les matèries en medi ambient urbà: en particular, parcs i jardins públics, 
gestió dels residus sòlids urbans i  protecció contra la contaminació acústica, 
lumínica i atmosfèrica a les zones urbanes.

L’article 29 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de 
les Illes Balears, indica que els municipis de les Illes Balears, en el marc de les 
lleis, tenen en tot cas competències pròpies en:

- Conservació i manteniment dels béns de domini públic local, parcs, jardins i 
vies públiques municipals, tant urbanes com rurals, així com elaboració i disseny 
dels programes d'execució d'infraestructures de competències de la comunitat 
autònoma, quan estiguin al mateix terme municipal

- En la formulació i la gestió de polítiques per a la protecció del medi ambient i el  
desenvolupament sostenible.

Sisena.  L’organització  i  funcionament  de  l’Ajuntament,  constitueix  un  marc 
exemplar per dissenyar i executar accions que compleixin amb les directrius que 
estableixen els estàndards europeus d'arbrat.

El PGA del municipi d’Inca vol ser un nou impuls, un pas més, un instrument 
que  ens  permeti  avançar  cap  a  la  bona  gestió  de  l’arbrat  públic.  Es  tracta 
d’aplicar accions, planificar estratègies i prendre mesures, perquè després de 
realitzar una profunda anàlisi puguem corregir i eliminar les situacions de risc, a 
més de potenciar els beneficis ecosistèmics dels espais verds.
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Amb l’elaboració i implantació del PGA es pretén fer un pas més enllà i fer una 
aposta  en  ferm  per  contribuir  a  millorar  la  gestió  i  aprofitament  de  la 
infraestructura verda urbana.

Setena.  El  present  Pla  no  ofereix  contradicció  amb  el  planejament 
municipal(PGOU 2012), així com els seus instruments de desenvolupament, en 
tot  cas,  el  complementa  i,  en  conseqüència,  es  considera  que  les 
determinacions i/o criteris que es preveuen en el Pla, vincularan i serviran de 
bases per a les noves actuacions urbanístiques a desenvolupar, en quant a la 
plantació de nous arbres i altres elements vegetals dins els espais lliures públics 
i vials a desenvolupar.

No obstant això, en relació a l’Ordenança municipal de l’arbrat, parcs, jardins i  
espais  verds,  aprovada  de  forma  definitiva  pel  Ple  dia  20/10/2016,  aquesta 
presenta elements en el seu contingut que poden contradir el Pla de Gestió que 
ara es tramita per a la seva aprovació.

En aquest sentit, per part de l’Àrea de Medi Ambient i Serveis es durà a terme 
una revisió de l’ordenança esmentada, als efectes de la seva adaptació al Pla 
de Gestió.

Finalment, el procediment per a l’aprovació del Pla, atès la falta d’una normativa 
específica, serà, per analogia, el previst a l’article 49 de la Llei 7/1985 de bases 
de règim local i els articles 102 I 103 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears, en conseqüència, el present Pla, 
com  s’ha  manifestat  anteriorment,  ha  estat  sotmès  a  informació  pública  i 
audiència dels interessats per un termini d’un mes, la qual cosa correspon, una 
vegada transcorregut aquest termini, procedir a la seva aprovació definitiva.

ATÈS  el  que  disposen  els  articles  4.1.c) i  e),  22.2.c) i  25.2.d) de  la  Llei 
reguladora de les bases de règim local de 2 d'abril de 1985; i els articles 4.1.c) i 
e),  50.20,123.1, 163 i  següents del Reglament d'organització,  funcionament i 
règim jurídic de les corporacions locals de 28 de novembre de 1986; el cap de 
l’Àrea  d’Urbanisme  i  Habitatge  i  el  tècnic  de  Medi  Ambient  que  subscriuen 
sotmeten  el  present  Informe-Proposta  FAVORABLE a  la  consideració  de  la 
Comissió  Informativa  de  Medi  Ambient  i  Model  de  Ciutat  perquè,  si  és 
procedent, s’elevi la seva aprovació a l'Ajuntament en PLE, òrgan competent 
per resoldre, la següent PROPOSTA D'ACORD:

TEXT DISPOSITIU DE LA PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

PRIMER. APROVAR DE FORMA DEFINITIVA la proposta del Pla de Gestió de 
l'Arbrat  Urbà  del  municipi  d'Inca,  als  efectes  d’establir  uns  criteris  i/o 
determinacions  tècniques per  complir  amb les  directrius  que  estableixen  els 
estàndards europeus d'arbrat i  establir  una gestió de la infraestructura verda 
urbana en el municipi que serveixi de base per qualsevol nova intervenció en el 
municipi,  amb  les  consideracions  establertes  a  l’informe  del  tècnic  de  Medi 
Ambient que a continuació es transcriu:
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"- Vist  el  Decret autonòmic 65/2019, queda en suspensió la recomanació de 
plantació  de  l’espècie  Fraxinus  angustifolia  del  Pla  de  Gestió  d’Arbrat  del 
municipi  d’Inca  fins  que  es  modifiqui  l’actual  legislació  i  es  permeti  la  seva 
plantació.

-  Fer  constar  que  en  la  mesura  possible  s’evitarà  la  plantació  d'espècies 
incloses dins l'annex I de la Decisió d'execució (UE) 2015/789, sobre mesures 
per evitar la introducció i propagació dins la Unió de Xylella fastidiosa (Wells et 
al.), tal com s’especifica en el Decret 65/2019 de 2 d’agost."

TERCER. PUBLICAR el present acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears i a la 
Seu Electrònica de l’Ajuntament.»

La Sra. Oses fa una explicació d’aquest dictamen i presenta una esmena, la 
qual ja es va exposar a la Comissió, del següent contingut literal:

«Esmena a l’aprovació definitiva del Pla de Gestió de l’Arbrat del municipi 
d’Inca (PGA), perquè s’elevi a la decisió del PLE DE L’AJUNTAMENT.

Vist l’informe del tècnic de  Medi Ambient en relació amb el contingut del Pla 
Gestió de l’Arbrat, s’esmena la proposta de Ple en el següent sentit: 

PRIMER. APROVAR DE FORMA DEFINITIVA la proposta del Pla de Gestió de 
l'Arbrat  Urbà  del  municipi  d'Inca, als efectes d’establir  uns  criteris  i/o 
determinacions  tècniques per  complir amb les  directrius  que estableixen els 
estàndards europeus d'arbrat i  establir  una gestió de la infraestructura verda 
urbana en el municipi que serveixi de base per a qualsevol nova intervenció en 
el municipi, amb les consideracions establertes a l’Informe del  tècnic de Medi 
Ambient que a continuació es transcriu: 

"- Vist  el  Decret autonòmic 65/2019, queda en suspensió la recomanació de 
plantació  de  l’espècie  Fraxinus  angustifolia del  Pla  de  Gestió  d’Arbrat  del 
municipi  d’Inca  fins  que  es  modifiqui  l’actual  legislació  i  es  permeti  la  seva 
plantació.

-  Fer  constar  que  en  la  mesura  possible  s’evitarà  la  plantació  d'espècies 
incloses dins l'annex I de la Decisió d'execució (UE) 2015/789, sobre mesures 
per evitar la introducció i propagació dins la Unió de Xylella fastidiosa (Wells et 
al.), tal com s’especifica en el Decret 65/2019 de 2 d’agost."»

El Sr. Batle dona la paraula al Sr. Mas.

El Sr. Mas diu que ells hi votaran a favor, que és important el Pla d’Arbrat per a 
la ciutat, i demanen que el manteniment es faci d’una forma correcta i estar-hi 
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un poc  a sobre, perquè encara hi  ha arbrat per arreglar degut a la ventada, 
concretament un a l’avinguda d’Alcúdia. També trasllada una queixa perquè al 
polígon industrial es realitzin les podes de manera més freqüent, sobretot on els 
camions han de maniobrar.

La Sra. Blasco diu que en aquest punt hi hauria per  fer una moció, però per 
aprofitar  el  temps,  i  insta  l’Ajuntament  a  complir  amb  la  normativa  tal  com 
reflecteix el punt 2 i que s’eliminin els arbres que no aportin benefici ni seguretat  
als ciutadans, i anticipar les possibles situacions risc per protegir la ciutadania. 
Va donar uns exemples dels problemes que poden donar diferents espècies 
d’arbres (plateros, oliveres, tarongers....) i a diferents barris de la ciutat degut a 
les seves característiques o a la manca de poda i manteniment. Exposa que hi 
ha queixes al registre d’entrada i que no es veu una millora.

La Sra. Oses li contesta que fa falta molta pedagogia en relació amb el verd i  
que entén que els seus anteriors companys no li hagin donat el Pla d’Arbrat. Ella 
es  compromet  a  passar-li  aquest  pla  perquè  se’l  pugui  estudiar  i,  per  altra 
banda, fa pedagogia a la poda, que als arbres urbans no  se’ls pot fer podes 
agressives com fins ara, perquè l'únic que  s’aconsegueix  és debilitar  l’arbre. 
Comenta que en el Pla també s’inclou un pla de prevenció per evitar possibles 
accidents,  i que s’ha de tenir en compte que les tempestes que han tengut no 
són allò normal. Conclou que aquest equip de govern està molt compromès.

Una  vegada  finalitzades  les  intervencions,  se  sotmet  a  votació  l’esmena  i 
n'esdevé el següent resultat: unanimitat.

Se  sotmet  a  votació  el  Dictamen  esmenat  i  n'esdevé  el  següent  resultat: 
unanimitat.

Atès el resultat de la votació es declara aprovat el Dictamen.

 

5. Moció del grup municipal Socialista sobre l’enfortiment de l’etapa de 0 a 
3 anys a Mallorca

Les persones reunides consideren la següent Moció:

«Moció del grup municipal Socialista d'Inca sobre l’enfortiment 
de l'etapa 0 a 3 anys a Mallorca

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des del  grup municipal Socialista d’Inca volem destacar la necessitat imperant 
d'enfortir l'educació de la primera infància, específicament en el grup d'edat de 0 
a 3 anys, concretament a l’illa de Mallorca, dins del marc més ampli de les Illes 
Balears.

L'educació dels nins i nines en els seus primers anys de vida juga un paper de 
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vital importància en la formació del seu desenvolupament integral, establint les 
bases per a un futur ple de possibilitats i oportunitats. Els avenços científics i 
acadèmics  han  donat  suport consistentment  a  la  idea  que  la  inversió  en 
l'educació  primerenca  que  no  sols  impacta  positivament  en  el  creixement 
individual dels infants, sinó que també té un efecte transformador en la societat 
en el seu conjunt.

A l’informe d’UNICEF, la garantia del dret a l’educació a l’etapa 0-3 estableix: 
“L'educació,  en  l'etapa  0-3  anys,  com  a  element  de  compensació  de  les 
desigualtats socials” en el qual s'argumenta, a partir dels resultats procedents 
d'estudis internacionals, que els avantatges que suposa per a qualsevol nin o 
nina assistir a l'escola infantil  des de les primeres etapes de la seva vida es 
maximitzen en el cas d'aquells que procedeixen d'entorns més vulnerables. Per 
tant, l'educació infantil es converteix en una potent eina de compensació de les 
desigualtats socials i una de les millors inversions per a garantir la superació 
dels  desavantatges  amb  les  quals  aquests  nins  i  nines  arriben  al  context 
educatiu formal.

L'absència de recursos adequats i programes d'educació de qualitat en el cicle 
de 0 a 3 anys pot tenir efectes perjudicials a llarg termini en el desenvolupament  
cognitiu,  emocional  i  social  dels  infants.  Això,  podria  contribuir  a una bretxa 
educativa que s'amplia en el temps, la qual cosa al seu torn pot perpetuar la  
desigualtat social  i  econòmica de la nostra illa. Per tant,  la urgent necessitat 
d'abordar aquesta situació no sols es basa en principis de justícia i equitat, sinó 
també  en  una  perspectiva  d'inversió  en  un  futur  sostenible  i  pròsper  per  a 
Mallorca.

Des de fa una anys hi ha hagut una forta aposta per a la millora de la qualitat  
educativa dels nostres infants de 0-3 anys.

A la Comissió d’Educació del Parlament de dia 26 de febrer de 2018, en el  
debat de la PNL 16956/17 es va acordar per unanimitat instar “el Govern de les 
Illes Balears i els consells insulars perquè, des de l’àmbit de la Conferència de 
Presidents, s’impulsi una comissió tècnica de treball que elabori un document 
marc sobre l’atenció educativa i assistencial dels infants menors de tres anys, 
que  tengui  com  a  principal  eix  vertebrador  la  xarxa  d’escoles  infantils  i  el  
contingut de la present resolució del Parlament de les Illes Balears”.

Dia  10  de  gener  de  2019  s’aprova  de  manera  unànime  el  document  marc 
encomanat:  L’educació dels  infants  0-3 i  la  necessària  equitat.  Anàlisi  de  la 
realitat a les Illes Balears. Consideracions i recomanacions.

Amb aquesta anàlisi es fa palesa la manca de places educatives (públiques i 
privades)  per  atendre  als  nostres  infants  i  s’insta  a  la  creació  de  places 
educatives  públiques  i  a  la  creació  de  la  xarxa  complementària,  de  la  qual 
formaran part centres privats amb autorització educativa.

Davant  la  gran  manca  de  places,  coneixedors  de  la  necessitat  també  de 
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conciliació  de  les  famílies  i  de  l’existència  de  centres  que  atenen  infants 
regularment  sense  autorització  educativa,  aquest  document  marc  en  el  seu 
capítol III Reconversió dels centres que atenen regularment infants menors de 3 
anys sense disposar d’autorització de la Conselleria d’Educació exposa que per 
garantir el dret al bon tracte, el dret a la seguretat, el dret a la salut i el dret a 
l’educació,  els  centres  que  puguin  funcionar  sense  autorització  de 
l’Administració  educativa  han  de  reunir  unes  condicions  d’instal·lacions, 
d’accessibilitat  d’equipament,  de  dotació  de  nombre  i  titulació  de  personal, 
ràtios, etc. I segons es diu en el punt 4 de la PNL 16956-17, “si han d’existir 
propostes de regulació d’activitats assistencials, [...]  han de ser respectuoses 
amb  la  distribució  de  competències  que  estableix  l’Estatut  d’autonomia  i 
contemplar, per tant, que la potestat reglamentària en la matèria correspon als 
consells insulars”.

Seguint  aquesta encomana del  Parlament,  el  Consell  Insular de Mallorca va 
aprovar la legislatura anterior, el Reglament pel qual s’estableixen els criteris 
d’autorització dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a 
l’illa  de  Mallorca  per  regular  aquells  centres  assistencials  i/o  guarderies que 
atenen  infants  de  0-3  anys  regularment,  però  que  no  tenen  autorització 
educativa i  posteriorment han d’establir  un registre d’aquest tipus de centres 
adaptats al reglament.

En el context específic de Mallorca, el present anunci del Govern del PP i VOX 
de  l’extensió  de  la  gratuïtat  de  l'ensenyament  0-2  anys,  recordem  que 
actualment ja és gratuït a l’etapa de 2-3 anys, llança llum sobre unes certes 
preocupacions crítiques que mereixen la nostra atenció i acció immediata:

És  necessari  continuar  amb la  creació  de  places  educatives  per  part  de  la 
Conselleria d’Educació i  Universitats i  que els centres d’atenció assistencials 
existents  s’adaptin  al  Reglament  del  Consell  Insular  de  Mallorca  que  es  va 
aprovar per tenir garanties d’una adequada atenció dels nostres infants i  per 
poder accedir a ajuts.

Per tots aquests motius, el grup sota-signant demana instar el 
Govern de les Illes Balears a:

1.  Incrementar  els  recursos destinats al  cicle  0-3 anys i  a  crear  més places 
d’escoletes educatives per apostar fermament per a que esdevingui un cicle de 
caràcter educatiu com la resta de cicles i etapes educatives, per tal d’assegurar 
que tots els infants de les Illes Balears tinguin accés igualitari a una educació de 
qualitat.

Instar el Consell de Mallorca a:

1. Promoure el Reglament dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 
3  anys  per  a  l’illa  de  Mallorca,  mentre  no  hagi  places  suficients  a  l'etapa 
educativa de 0-3 anys, amb la finalitat d’ampliar les ajudes destinades al cicle 0-
3 anys, fomentant les ajudes directes a aquells centres assistencials que es 
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vulguin adaptar al Reglament. Així com, prioritzar la convocatòria prevista amb 
una partida d'1 milió d’euros per part de l’anterior equip de govern, de manera 
imminent, i si escau, destinar el romanent del CIM perquè, l’adaptació sigui més 
efectiva.

2.  Implementar  polítiques  que  promouen  la  conciliació  de  la  vida  laboral  i 
familiar, atorgant a les famílies el suport i ajudes necessàries per a accedir a les  
places dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a l’illa  
de Mallorca, ja que no hi ha places suficients d’escoletes educatives.

3. Establir col·laboracions sòlides amb institucions educatives, professionals de 
l'educació  i  experts  en  desenvolupament  infantil  per  dissenyar  programes 
pedagògics  que  s'adapten  a  les  necessitats  específiques  dels  infants  en 
aquesta etapa crucial.

4. Complir amb la Disposició Transitòria primera d’adaptació dels centres que 
desenvolupin les activitats regulades, en el Reglament pel qual s’estableixen els 
criteris d’autorització dels centres d’atenció infantil per nins i nines de 0-3 anys 
per la Illa de Mallorca, pel qual disposen de 3 mesos per informar de la seva 
existència. Així com, l’article 3, punt 4, pel qual el CIM ha de fer públic per WEB 
el llistat de centres d’atenció infantil, i a dia d’avui encara no tenim constància.

Sebastián Oriol Díaz
Portaveu del grup municipal Socialista d’Inca»

La Sra. Weber presenta les següents esmenes en nom del grup municipal  de 
Més per Inca:

-  Afegir  al  punt  primer  d’instància  al  Govern  balear,  sobre  l’increment  dels 
recursos destinats al cicle 0-3: «El Govern de les Illes Balears ha de dissenyar 
un  pla d’infraestructures educatives per poder donar servei a tota la demanda 
que s’anirà creant al llarg d’aquests anys amb motiu de la gratuïtat.»

- Afegir: «Instar  el Govern de les Illes Balears a: Donar compliment a l’acord 
d’escolarització signat entre la Conselleria d’Educació i Universitat, l’Ajuntament 
d’Inca i tots els centres educatius del municipi  l’any 2015, especialment amb 
referència al suport en la detecció de les necessitats especials en el moment de 
l’escolarització.» 

- Afegir «Instar  el Govern de les Illes Balears a  escometre el problema de la 
saturació, revisant el Decret 23/2020, de 31 de juliol, pel qual s'aprova el Text 
consolidat del Decret pel qual s'estableixen els requisits mínims dels centres de 
primer  cicle  d'educació  infantil,  obrint  noves  aules  i  ampliant  els  recursos 
humans tant dels centres com dels equips d’Atenció Primerenca.» 

- Afegir al  punt primer d’instància al Consell  de Mallorca, sobre promoure el 
Reglament dels centres d’atenció infantil: «treballant i planificant paral·lelament 
per la creació de places públiques i la construcció d’equipaments educatius per 
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poder garantir una educació pública universal i de qualitat per tots els infants.» 

El Sr. Batle dona la paraula a la Sra. Pons, qui llegeix la Moció.

Intervé el Sr. Ferrer. Manifesta la seva sorpresa per la Moció i no tenir temps de 
poder mirar les esmenes, i haurien agraït poder tenir-les amb temps per poder 
mirar i analitzar els conceptes. Entén la postura per trobar-se a l’oposició tant en 
el Consell com en el Govern; i pel que fa als punts, el punt número 1 el sorprèn 
quan diu que ells han votat en contra aquesta mateixa setmana a la gratuïtat del  
servei de les escoles de 0 a 3 anys. Pel que al Consell Insular, el punt 1 diu que 
el Reglament s'està aplicant i, quant a les ajudes d’1 milió d’euros, està previst 
que surti en el mes d’octubre. Sobre la promoció de les polítiques per fomentar 
la conciliació, comenta que el Consell  de Mallorca ja va anunciar que per al 
proper curs escolar té previst treure una línia de subvencions i evitar les famílies 
de primera i segona. Amb relació al punt 3, exposa que el troba molt ambigu:  
quines?, quin tipus?, per fer què?, per qui?  Sobre  el punt 4, esmenta que ja 
s'està complint i que ja està publicat el llistat a la web. Conclou dient que el vot 
del seu grup serà d’abstenció.

Intervé el Sr. Martín. Manifesta que, després de revisar la Moció amb els seus 
companys de Vox Baleares, hi estan en desacord. Fa referència als diferents 
punts dient que no és necessari que les places que es creïn siguin de caràcter 
educatiu i no assistencial, i que la Llei estableix que aquest cicle és de caràcter 
voluntari,  per  la qual  cosa primer s’hauria  de canviar  la  normativa.  Per  altra 
banda,  estan  d’acord  amb la  conciliació,  perquè  és  un  dels  seus  punts 
programàtics, i també estan a favor de la col·laboració amb altres institucions 
educatives, sempre que aquests programes excloguin  alguna consideració de 
caràcter ideològic, consideren que aquesta esmena hauria de sortir per tenir la 
seva aprovació. Explica que amb el darrer punt estan molt d’acord, sempre s’ha 
de complir la llei. Finalitza dient que votaran en contra de la Moció.

Intervé  la  Sra.  Cayetano.  Manifesta  la  seva  alegria  per  aquesta  moció  i  la 
gratuïtat a totes les etapes de 0 a 3, i per això demanen al Govern de les Illes 
Balears un pla d’ampliació d’infraestructures per cobrir les necessitats de 0 a 3, 
perquè a Inca no queda cap plaça d’1-2 i a dos centres assistencials queden 
places de nadons i de 2-3; per tant, la resta d’infants estan en llista d’espera; per 
tal motiu, demana que es posi en marxa aquest pla d’infraestructures. Per altra 
banda,  la Conselleria va firmar un acord amb l’Ajuntament d’Inca per  a una 
escolarització  equilibrada,  i  que  espera  que  es  compleixi  per  part  del  nou 
Govern,  sobretot  en  el  repartiment  equitatiu  de  l’alumnat  amb  necessitats 
educatives especials entre tots els centres, tant públics com concertats, perquè 
no es concentrin només en algunes escoles. Demana ampliació de recursos 
humans i considera que s’hauria de garantir una educació universal, inclusiva i 
de qualitat per a tots els infants i nins i nines, amb la creació de noves places i 
nous centres educatius.

Intervé la Sra. Pons. Manifesta la seva sorpresa pel vot d’abstenció del grup del  
Sr. Ferrer, perquè ells duen una proposta oberta. Explica que els recursos ni la 
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realitat no  s’estan ajustant  a  les  necessitats,  i  que han d’estar  obertes i  en 
constant  moviment  com la  societat.  En  relació  amb l’ambigüitat  del  punt  3, 
comenta que les necessitats en 0 a 3 són reals i que és important comptar amb 
professionals infantils qualificats. Tot contestant al Sr. Martín, dona fermesa a la 
necessitat real que hi ha, i esmenta que està corroborat que actuant en etapes 
primerenques dona peu a bons resultats futurs,  es millora la convivència i la 
nova societat en què viuen.

El  Sr.  Ferrer  diu  que  mantindran  el  seu  vot  d'abstenció  perquè  l'òrgan 
competent ja va dur una proposta i es va votar a favor i des d'aquí poc es pot 
influir. Entén el seu paper com a oposició i que han de pressionar, i que tan de 
bo haguessin dut la Moció quan ells governaven.

La Sra. Cayetano diu que si passeja per Inca veurà la nova escola que s'està 
construint,  el  nou  centre  al  Pau  Casesnoves i  diferents  millores  als  centres 
públics d’Inca. 

El batle diu que les mocions són per posar el granet d’arena i millorar en tot allò 
possible la seva ciutat.

Se sotmeten a votació les esmenes proposades, i n'esdevé el següent resultat: 
onze (11) vots a favor del grup municipal Socialista d'Inca i del grup municipal 
de MËS per Inca; i nou (9) vots en contra del grup municipal del Partit Popular 
d’Inca i del grup municipal Vox Inca.

Se sotmet a votació la Moció esmenada, i n'esdevé el següent resultat: onze 
(11) vots a favor del grup municipal Socialista d'Inca i del grup municipal de Més 
per Inca; tres (3) vots en contra del grup municipal  de  Vox Inca; i sis (6) vots 
d’abstenció del grup municipal del Partit Popular d’Inca. 

Atès el resultat de la votació es declara aprovada la Moció, que una vegada 
esmenada té el següent contingut literal:

«Moció del Grup municipal Socialista d'Inca sobre l’enfortiment 
de l'etapa 0 a 3 anys a Mallorca.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des del  grup municipal Socialista d’Inca volem destacar la necessitat imperant 
d'enfortir l'educació de la primera infància, específicament en el grup d'edat de 0 
a 3 anys, concretament a l’Illa de Mallorca, dins del marc més ampli de les Illes 
Balears.

L'educació dels nins i nines en els seus primers anys de vida juga un paper de 
vital importància en la formació del seu desenvolupament integral, establint les 
bases per a un futur ple de possibilitats i oportunitats. Els avenços científics i 
acadèmics han recolzat  consistentment  la  idea que la  inversió  en l'educació 
primerenca que no sols impacta positivament en el creixement individual dels 
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infants,  sinó que també té  un efecte transformador en la  societat  en el  seu 
conjunt.

A l’informe d’UNICEF, la garantia del dret a l’educació a l’etapa 0-3 estableix: 
“L'educació,  en  l'etapa  0-3  anys,  com  a  element  de  compensació  de  les 
desigualtats socials” en el qual s'argumenta, a partir dels resultats procedents 
d'estudis internacionals, que els avantatges que suposa per a qualsevol nin o 
nina assistir a l'escola infantil  des de les primeres etapes de la seva vida es 
maximitzen en el cas d'aquells que procedeixen d'entorns més vulnerables. Per 
tant, l'educació infantil es converteix en una potent eina de compensació de les 
desigualtats socials i una de les millors inversions per a garantir la superació 
dels  desavantatges  amb  les  quals  aquests  nins  i  nines  arriben  al  context 
educatiu formal.

L'absència de recursos adequats i programes d'educació de qualitat en el cicle 
de 0 a 3 anys pot tenir efectes perjudicials a llarg termini en el desenvolupament  
cognitiu,  emocional  i  social  dels  infants.  Això,  podria  contribuir  a una bretxa 
educativa que s'amplia en el temps, la qual cosa al seu torn pot perpetuar la  
desigualtat social i  econòmica de la nostra Illa. Per tant, la urgent necessitat 
d'abordar aquesta situació no sols es basa en principis de justícia i equitat, sinó 
també  en  una  perspectiva  d'inversió  en  un  futur  sostenible  i  pròsper  per  a 
Mallorca.

Des de fa una anys hi ha hagut una forta aposta per a la millora de la qualitat  
educativa dels nostres infants de 0-3 anys.

A la Comissió d’Educació del Parlament de dia 26 de febrer de 2018, en el  
debat de la PNL 16956/17 es va acordar per unanimitat instar “el Govern de les 
Illes Balears i els consells insulars perquè, des de l’àmbit de la Conferència de 
Presidents, s’impulsi una comissió tècnica de treball que elabori un document 
marc sobre l’atenció educativa i assistencial dels infants menors de tres anys, 
que  tengui  com  a  principal  eix  vertebrador  la  xarxa  d’escoles  infantils  i  el  
contingut de la present resolució del Parlament de les Illes Balears”.

Dia  10  de  gener  de  2019  s’aprova  de  manera  unànime  el  document  marc 
encomanat:  L’educació dels  infants  0-3 i  la  necessària  equitat.  Anàlisi  de  la 
realitat a les Illes Balears. Consideracions i recomanacions.

Amb aquesta anàlisi es fa palesa la manca de places educatives (públiques i 
privades)  per  atendre  als  nostres  infants  i  s’insta  a  la  creació  de  places 
educatives públiques i a la creació de la xarxa complementària , de la qual hi 
formaran part centres privats amb autorització educativa.

Davant  la  gran  manca  de  places,  coneixedors  de  la  necessitat  també  de 
conciliació  de  les  famílies  i  de  l’existència  de  centres  que  atenen  infants 
regularment  sense  autorització  educativa,  aquest  document  marc  en  el  seu 
capítol III Reconversió dels centres que atenen regularment infants menors de 3 
anys sense disposar d’autorització de la Conselleria d’Educació exposa que per 
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garantir el dret al bon tracte, el dret a la seguretat, el dret a la salut i el dret a 
l’educació,  els  centres  que  puguin  funcionar  sense  autorització  de 
l’Administració  educativa  han  de  reunir  unes  condicions  d’instal·lacions, 
d’accessibilitat  d’equipament,  de  dotació  de  nombre  i  titulació  de  personal, 
ràtios, etc. I segons es diu en el punt 4 de la PNL 16956-17, “si han d’existir 
propostes de regulació d’activitats assistencials, [...]  han de ser respectuoses 
amb  la  distribució  de  competències  que  estableix  l’Estatut  d’autonomia  i 
contemplar, per tant, que la potestat reglamentària en la matèria correspon als 
consells insulars”.

Seguint  aquesta encomana del  Parlament,  el  Consell  Insular de Mallorca va 
aprovar la legislatura anterior, el Reglament pel qual s’estableixen els criteris 
d’autorització dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a 
l’Illa  de Mallorca per  regular  aquells  centres assistencials  i/o  guarderies que 
atenen  infants  de  0-3  anys  regularment  però  que  no  tenen  autorització 
educativa i posteriorment han d’ establir un registre d’aquest tipus de centres 
adaptats al reglament.

En el context específic de Mallorca, el present anunci del Govern del PP i VOX 
de  l’extensió  de  la  gratuïtat  de  l'ensenyament  0-2  anys,  recordem  que 
actualment ja és gratuït a l’etapa de 2-3 anys, llança llum sobre unes certes 
preocupacions crítiques que mereixen la nostra atenció i acció immediata:

És  necessari  continuar  amb la  creació  de  places  educatives  per  part  de  la 
Conselleria d’Educació i  Universitats i  que els centres d’atenció assistencials 
existents  s’adaptin  al  Reglament  del  Consell  Insular  de  Mallorca  que  es  va 
aprovar per tenir garanties d’una adequada atenció dels nostres infants i  per 
poder accedir a ajuts.

Per tots aquests motius, el grup sota-signant demana instar al 
Govern de les Illes Balears a:

1.  Incrementar  els  recursos destinats al  cicle  0-3 anys i  a  crear  més places 
d’escoletes educatives per apostar fermament per a que esdevingui un cicle de 
caràcter educatiu com la resta de cicles i etapes educatives, per tal d’assegurar 
que tots els infants de les Illes Balears tinguin accés igualitari a una educació de 
qualitat. El Govern de les Illes Balears ha de dissenyar un Pla d’infraestructures 
educatives per poder donar servei a tota la demanda que s’anirà creant al llarg 
d’aquests anys amb motiu de la gratuïtat.

2.  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  donar  compliment  a  l’Acord 
d’escolarització signat entre la Conselleria d’Educació i Universitat, l’Ajuntament 
d’Inca i tots els centres educatius del municipi  l’any 2015, especialment amb 
referència al suport en la detecció de les necessitats especials en el moment de 
l’escolarització.

3. Instar el Govern de les Illes Balears a escometre el problema de la saturació, 
revisant el Decret 23/2020, de 31 de juliol, pel qual s'aprova el Text consolidat 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

XR
D

JQ
C

EP
Q

PM
P2

C
KQ

R
N

7Q
6J

7S
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//i
nc

ac
iu

ta
t.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
8 

de
 2

2 



del  Decret pel qual s'estableixen els requisits mínims dels centres de primer 
cicle d'educació infantil, obrint noves aules i ampliant els recursos humans tant 
dels centres com dels equips d’Atenció Primerenca.

Instar el Consell de Mallorca a:

1. Promoure el Reglament dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 
3  anys  per  a  l’Illa  de  Mallorca,  mentre  no  hagi  places  suficients  a  l'etapa 
educativa de 0-3 anys, amb la finalitat d’ampliar les ajudes destinades al cicle 0-
3 anys, fomentant les ajudes directes a aquells centres assistencials que es 
vulguin adaptar al Reglament. Així com, prioritzar la convocatòria prevista amb 
una partida d'1 milió d’euros per part de l’anterior equip de govern, de manera 
imminent, i si escau, destinar el romanent del CIM perquè, l’adaptació sigui més 
efectiva, treballant i planificant paral·lelament per la creació de places públiques 
i  la  construcció  d’equipaments  educatius  per  poder  garantir  una  educació 
pública universal i de qualitat per tots els infants.

2.  Implementar  polítiques  que  promouen  la  conciliació  de  la  vida  laboral  i 
familiar, atorgant a les famílies el suport i ajudes necessàries per a accedir a les  
places dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a l ’illa 
de Mallorca, ja que no hi ha places suficients d’escoletes educatives.

3. Establir col·laboracions sòlides amb institucions educatives, professionals de 
l'educació  i  experts  en  desenvolupament  infantil  per  a  dissenyar  programes 
pedagògics  que  s'adapten  a  les  necessitats  específiques  dels  infants  en 
aquesta etapa crucial.

4. Complir  amb la  disposició  transitòria primera d’adaptació dels centres que 
desenvolupin les activitats regulades, en el Reglament pel qual s’estableixen els 
criteris d’autorització dels centres d’atenció infantil per nins i nines de 0-3 anys 
per la Illa de Mallorca, pel qual disposen de 3 mesos per informar de la seva 
existència. Així com, l’article 3, punt 4 pel qual el CIM ha de fer públic per WEB 
el llistat de centres d’atenció infantil, i a dia d’avui encara no tenim constància.

Sebastián Oriol Díaz
Portaveu Grup municipal Socialista d’Inca»

6. Mocions urgents

No se’n presenten.

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 
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7. Dació de compte dels  decrets de la Batlia del núm. 2.128 al 2.236 de 
2023.

Es dona compte dels decrets de la Batlia,  del núm. 2.128 al núm. 2.236 de 
2023.

Les persones assistents se’n donen per assabentades.

 

8. Dació de compte dels acords de la Junta de Govern de les sessions de 6 
i 13 de setembre de 2023

Es dona compte dels acords de la Junta de Govern de les sessions de 6 i 13 de 
setembre de 2023.

Les persones assistents se’n donen per assabentades.

 

9. Precs i preguntes

El batle diu que el grup municipal del Partit Popular ha presentat set preguntes. 
Seguidament dona la paraula a la Sra. Tarragó.

1. S’interessen per una moció que es va aprovar, creu que en el mes de maig, 
abans de les eleccions, i que proposava donar nom al pavelló del basquet. En 
diferents ocasions durant les eleccions s’ha anomenat ja amb el nom de Joan 
Sastre Morro. Volen saber si l’equip de govern té previst cap acte protocol·lari 
per fer-ne el bateig oficial.

El Sr. Batle respon que des de les àrees d’Esports i d’Inversions es té preparat 
un projecte per a la millora de les instal·lacions del Palau Municipal d’Esports, i 
que hi han de realitzar-s’hi una sèrie de millores com ara el parquet, la laminació 
i la ventilació. Han pensat que, una vegada acabada aquesta segona fase –com 
ja saben, fa quatre anys  se’n va fer una primera amb una gran inversió per 
poder  treure la  llicència  que no tenia aquesta instal·lació–,  durant  el  2024 i 
conjuntament amb la família es consensuarà l’acte protocol·lari  de posar-li  el 
nom.

2.  Voldrien  que  se’ls  passàs  una  relació  dels  espais  on  es  compta  amb 
desfibril·ladors  i  també  saber  si  el  personal  d’aquests  indrets té els  cursos 
corresponents per poder fer ús d’aquestes eines.

El  batle  li  contesta  que  li  passaran  el  llistat  actual  i  també  el  que  ja  està 
adjudicat  del  contracte  amb l’empresa que  durà a  terme el  programa «Inca 
ciutat  cardioprotegida»,  en què estaran inclosos pràcticament tots els edificis 
municipals i  escoles públiques, on  es trobaran aquests puts DESAs. Informa 
que  ara  mateix  n’hi  ha  a  les  instal·lacions  esportives  i  a  diferents  edificis 
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municipals, però que dins aquest programa també es contempla tota la seva 
formació.

3. Es volen interessar per la situació en la qual es troba el polvorí de Santa 
Magdalena, si  hi  ha  algun avanç en la negociació per poder aconseguir que 
aquest lloc pugui ser algun dia un espai municipal més.

El Sr. Batle dona la paraula al Sr. Caballero.

El Sr. Caballero diu que, com saben, fa un parell mesos el Ministeri de Defensa 
va declarar que aquestes instal·lacions ja no eren d’interès militar, que és una 
passa prèvia per desprendre’s d’aquesta instal·lació «amb venda prèvia», i  ho 
va notificar a l’Ajuntament d’Inca. L’Ajuntament va manifestar al Ministeri el seu 
interès  en aquestes  instal·lacions,  i  a  partir  d'aquí  han obert  un  període de 
negociacions,  fins  i  tot  han pogut  –acompanyats de militars– visitar-les.  Així 
doncs,  s’ha  obert  aquest  període  de  negociacions,  però  com  ells saben  el 
Govern d’Espanya està immers en un procés d’investidura i, per tant, mentre no 
hi  hagi  un nou  Govern  i  un nou Ministeri  de Defensa aquestes  gestions es 
troben  en  pausa.  Exposa  que  en  el  moment  que  tenguin nou  Ministeri  de 
Defensa continuaran amb aquest procés de negociació, que per la  seva part 
intentaran que sigui amb el menor cost possible per a aquest ajuntament.

La Sra. Tarragó li demana si en aquest moment la negociació que es planteja es 
una compravenda.

El Sr. Caballero contesta que el Ministeri de Defensa allò que fa en tots aquests 
processos és sol·licitar una compravenda. Informa que des de l’Ajuntament han 
començat aquest procés per veure si podien arribar a algun conveni de cessió, 
fins i tot amb la implicació d’altres institucions supramunicipals.

4. Volen saber si hi ha avanços respecte a l'edifici que era l’antic ambulatori del 
Blanquer.

El Sr. Batle dona la paraula al Sr. Caballero.

El Sr. Caballero respon que en aquest cas les negociacions sí que estaven més 
avançades  abans d’aquest  procés  d’investidura  i  que  ara  estan  a  l’espera 
d’unes reunions per concretar de manera jurídica com fer les següents passes.  
En aquesta reunió,  que esperen que sigui  al més aviat  possible,  volen anar 
concretant la cessió i els punts dels acords als quals se’ls obliga amb aquesta 
cessió dels espais; per tant, en aquest cas l’assumpte es troba en un punt més 
tècnic i jurídic, la qual cosa permet continuar avançant.

5. Tenen interès a saber quins són els cursos de formació i ocupació que estan 
actualment en funcionament i si hi ha una previsió dels que es faran de cara a 
l’any que ve. 

El Sr. Batle dona la paraula a la Sra. Barceló.
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La  Sra.  Barceló contesta  que  ara  mateix  tenen  la  convocatòria  de  «Joves 
Qualificats» i de Dual «fusteria», que ja fan pràctiques a les empreses, tant a 
Inca com a la comarca; també tenen una de  mixta de fusteria, d’electricitat i 
dues d’administratiu  i  dues AODL que acaben aquest  mes d’octubre.  Tenen 
programada la convocatòria de Reactiva, amb 67 places, i també hi ha previstes 
dues modalitats de Dual i de sectors estratègics. Informa que aquesta setmana 
ha  arribat  l’acreditació  i  que  per  primera  vegada  podran  oferir jardineria. 
Esperen la  convocatòria  del  SOIB,  però,  quant  a  poder  saber quins  cursos 
podran donar i si els podran donar tots, com que no ha sortit la convocatòria, la 
calendarització que puguin dur a terme s’ha d’adaptar als recursos i espais que 
tenen. Per altra banda, estan pendents de la resolució de la sol·licitud de tres 
AODLs  per  un període de  dos anys i  també de la convocatòria de «Joves 
Qualificats», que esperen que es mantengui aquest any, perquè entenen que 
ofereix als joves que s’acaben de graduar una oportunitat única per conèixer el 
funcionament de l’Administració i poder perfilar un poc més quin serà el seu 
futur,  a  més de donar  a  l’Administració  un  servei  de  qualitat.  Comenta  que 
també estan fent feina per poder  realitzar cursos per a ocupats per millora de 
l’ocupabilitat, tant de forma presencial com en línia, però molta part de tot això 
està pendent que surtin les convocatòries, que encara no han sortit.

6. Aquesta darrera no és una pregunta, sinó una petició. Han sabut que tant a la 
Fira  del  Ram  com  a  la  d'Alcúdia  –on  hi  ha cotxets,  que  sempre  van 
acompanyats de llumets i senyals lluminosos impactants i de renou de sirenes, 
etc.– es destinen unes hores en què s’eliminen tant renou com imatges, sobretot 
pensant en els infants que tenen una sensibilitat  especial i els infants autistes. 
Tot  i  que  el  batle  els  ha  dit  que  hi  ha  uns  dies  de les  Fires  d’Inca  que 
tradicionalment  s’han  destinat  a  necessitats  educatives  especials,  perquè 
aquests infants hi  puguin anar i que estaven reservats per a ells, demanen si 
dins l’horari normal de la fira si es poguessin destinar unes hores determinades 
en què aquests nins amb els seus companys, germans, cosins...  hi poguessin 
anar i gaudir de la fira en unes condicions adaptades a les seves necessitats. 

El Sr. Batle li contesta que recull aquest prec i que és un tema que han tractat 
amb  la  Federació  de  Firaires;  comenta  que  sí que  es feia en  jornades 
especifiques,  però,  per  a  aquests  infants  que tenen «trastorns  de l’espectre 
autista» i nins i nines amb necessitats sensorials especials, els mateixos firaires 
a través de la Federació ja els proposen uns horaris; els faran incidència que 
puguin ser  divendres horabaixa,  dissabtes dematí...  Com que tenen les tres 
setmanes de Fires i fins al Dijous  Bo,  tenen temps de posar aquestes dues o 
tres hores perquè que no hi hagi aquest  renou, so, il·luminació, etc. Conclou 
que els tendran informats de quins dies ho faran i a quines hores.

I, sense més assumptes per tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió a les vint hores i 
vint minuts, de la qual s’estén la present acta, que jo, el secretari accidental, 
certific.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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